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 P r o t o k ó ł  Nr ORN.0012.4.7.2016 
posiedzenia Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Olecku,  

odbytego w dniu 14 października 2016 roku. 

 
 Na stan 8 członków Komisji w posiedzeniu udział wzięło 8 – lista obecności                                  

w załączeniu. 

 

Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński. 

 

Protokołowała inspektor Wydziału Organizacyjnego i Nadzoru Urzędu Miejskiego – 

Małgorzata Adameit. 

 

W posiedzeniu udział wzięli: 

 Sekretarz Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych – Wiesława 

Surażyńska, 

 Przedstawiciel lokalnej prasy – Zbigniew Malinowski. 

 

Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński  

przywitał przybyłych na posiedzenie komisji i przedstawił porządek posiedzenia: 

 

1. Przyjęcie protokołu z ostatniego posiedzenia komisji. 

2. Analiza realizacji wydatków w ramach Gminnego Programu Profilaktyki 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych.  

3. Sprawy wniesione. 

4. Wolne wnioski.  

 

Uwag do porządku posiedzenia nie zgłaszano. 

 

Komisja (obecnych 7 członków) jednogłośnie przyjęła porządek posiedzenia. 

 

 

 

Do punktu 1 – Przyjęcie protokołu z ostatniego posiedzenia komisji. 

 

Uwag do protokołu Nr ORN.0012.4.6.2016 nie wniesiono. 

 

Komisja (obecnych 7 członków) jednogłośnie przyjęła protokół Nr ORN.0012.4.6.2016 

posiedzenia komisji odbytego w dniu 15 września 2016 roku. 

 

Na tym punkt zakończono. 

 

 

Do punktu 2 – Analiza realizacji wydatków w ramach Gminnego Programu Profilaktyki 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 

 

Pani Wiesława Surażyńska 

poinformowała, iż od 16 września br. funkcję Pełnomocnika ds. przeciwdziałania 

uzależnieniom pełni Pani Agata Wróblewska, która jest pracownikiem Wydziału Edukacji, 

Kultury i Sportu Urzędu Miejskiego w Olecku i nie mogła przybyć na dzisiejsze posiedzenie.  

Natomiast ona nadal jeszcze pełni funkcję sekretarza komisji.  

Oznajmiła, iż wydatki w ramach Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych są realizowane zgodnie z planem. Jeśli chodzi o zadanie – 

zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób uzależnionych od 
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alkoholu zostały zawarte umowy i zakupione usługi z NZOZ, czyli Poradnią Terapii 

Uzależnień. W tym roku zmieniają się przepisy prawa, nie wiadomo jeszcze, czy nadal będzie 

istniał Narodowy Fundusz Zdrowia, czy tymi sprawami będą zajmować się wydziały Urzędu 

Wojewódzkiego. Do tej pory poradnia miała kontrakt na podstawowe leczenie z NFZ i dopiero  

potem występowała do gminy o środki uzupełniające. Umowa z NFZ jest podpisana do 

czerwca 2017 r. Co miesiąc są wystawiane rachunki według faktycznie wykonanych usług.               

W ramach realizacji zadania zakupiono materiały edukacyjne, w tym pakiet o dopalaczach.               

Z kolei badania psychologiczne osób uzależnionych są wysyłane w zależności od 

skierowanych wniosków i od potrzeb, w zasadzie są wysyłane na bieżąco. Opłata sądowa za 

każdy wniosek wynosi 40 zł.     

Ponadto komisja podejmuje działania takie jak motywowanie do leczenia w oparciu                         

o  wpływające wnioski. Trzyosobowy zespół do spraw przesłuchań zaprasza osoby 

nadużywające alkoholu na rozmowę i w zależności od dokumentów kieruje wnioski do sądu.                 

W tym roku komisja zaprosiła 82 osoby, z tego zgłosiło się 46 osób, zaś do sądu skierowano 

25 wniosków. W ubiegłym roku skierowano 32 wnioski.  

Kolejnym zadaniem jest realizacja gminnego programu przeciwdziałania przemocy w rodzinie 

oraz ochrony osób doświadczających przemocy. Przy Miejskim Ośrodku Pomocy Społecznej 

powołany jest zespół interdyscyplinarny realizujący program przeciwdziałania przemocy                   

w rodzinie. W Punkcie dla Ofiar Przemocy w Rodzinie przy ul. Nocznickiego pracuje 

certyfikowany specjalista ds. przemocy, prawnik oraz psycholog. Specjalista prowadzi treningi 

terapeutyczne, grupę wsparcia oraz pełni dyżury dla potrzebujących raz w tygodniu. Prawnik 

umawiany jest w zależności od potrzeb, pomaga m. in. ofiarom przemocy w pisaniu pozwów 

do sądu. Ze środków programu są pokrywane koszty utrzymania części budynku budynku, w 

którym mieści się Punkt Konsultacyjno-Informacyjny, czyli zakupy energii elektrycznej, 

cieplnej, wody, rozmów telefonicznych oraz prenumeraty „Niebieskiej Linii”.  

Umowy z pracownikami punktu są zawierane na rok. Pracownicy systematycznie, co miesiąc,                         

w zależności od ilości świadczonych usług, przedkładają rachunek i na tej podstawie jest 

wypłacane wynagrodzenie.  

Trzecie zadanie – prowadzenie profilaktycznej działalności informacyjnej i edukacyjnej,                   

w szczególności dla dzieci i młodzieży jest najszerszym działaniem w ramach programu, które 

pochłania ponad 70% całego budżetu. W ramach tego zadania prowadzone są zajęcia 

dodatkowe dla dzieci i młodzieży, 6 świetlic opiekuńczo-wychowawczych, w tym                                   

3 z elementami zajęć socjoterapeutycznych w szkołach. Pozostałe 3 są prowadzone przez 

organizacje pozarządowe w ramach otwartego konkursu ofert ogłaszanego na podstawie 

ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (Caritas Oddział Olecko, 

Towarzystwo Przyjaciół Dzieci, Fundacja Instytut Lex). Świetlice szkolne działają w Babkach 

Oleckich, Gąskach i Judzikach.   

Ponadto dzieci korzystały z różnych form zorganizowanego wypoczynku letniego i zimowego. 

Organizacje, które prowadzą świetlice obejmują dzieci opieką przez cały rok i podczas 

wakacji również są pełnione dyżury. Dodatkowo TPD zorganizowało dwa obozy stacjonarne 

jeden w górach, drugi nad morzem. W każdym z obozów uczestniczyło 45 dzieci, w tym                     

25 było objętych dofinansowaniem z gminnego programu profilaktyki. Dzieci te wytypowali 

pedagodzy szkolni przy ścisłej współpracy z pracownikami MOPS, gdyż brano pod uwagę 

również kryterium dochodowe.  

Oprócz tego w ramach zlecenia Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Olecku zorganizował                 

2 turnusy półkolonii letnich dla 40 dzieci z rodzin o niskim dochodzie i zagrożonych patologią 

społeczną. Łącznie z wypoczynku skorzystało 226 dzieci, w tym 186 dofinansowano                          

z gminnego programu profilaktyki. 

W tym roku w ramach powyższego zadania przeznaczono 50 tys. zł na doposażenie siłowni 

plenerowej przy Zespole Szkół w Olecku oraz budowę siłowni w Lesku. 

Oprócz powyższych jako bieżącą działalność gminna komisja prowadzi kontrole placówek 

handlowych i gastronomicznych oraz zajęć pozalekcyjnych. W tym roku przeprowadzono                   
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8 kontroli zajęć, natomiast jeśli chodzi o sklepy przewiduje się 4 kontrole (w każdym 

kwartale) po 5 placówek. Za trzy kwartały plan został wykonany.  

Jeśli chodzi o plan dochodów, nie zostanie on w całości zrealizowany, gdyż 3 placówki 

handlowe zaprzestały działalności, a 2 zmieniły miejsce, stąd dochód będzie mniejszy,                             

a wydatki dostosowane do dochodu. Odnośnie planu wydatków, od początku roku były 

zgłoszone dwie zmiany planu, są one dokonywane w zależności od potrzeb.  

 

Członek komisji – Krzysztof Kempisty             

zapytał, czy w Olecku istnieje problem dopalaczy i jak wyglądał pakiet edukacyjny. 

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, iż były sygnały, że problem dopalaczy w Olecku pojawia się. Komisja 

zakupiła stosowne ulotki informacyjne do szkół, dla rodziców i do punktów udzielających 

pomocy. Specjaliści z poradni są przygotowani do prowadzenia terapii w zakresie uzależnienia 

od narkotyków i dopalaczy, bo to podobne substancje uzależniające. Swego czasu w sklepach 

można było nabyć dopalacze, ale najprawdopodobniej policja podjęła skuteczne działania                  

w tym zakresie.      

 

Członek komisji – Wojciech Rejterada 

zapytał, czy w związku z zamknięciem małego ruchu granicznego dało się zauważyć większą 

ilość sprzedanego alkoholu w sklepach.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, że w tym roku zanotowano o ok. 200 tys. zł mniej ze sprzedaży legalnego 

alkoholu, jednak i tak zakupiono go w naszej gminie na ponad 20 mln zł.  

 

Członek komisji – Wioletta Żukowska 

zapytała, czy zwiększyła się liczba wydawanych pozwoleń na sprzedaż alkoholu, czy jest na 

takim samym poziomie.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, iż wydawane pozwolenia są na tym samym poziomie obecnie są 3 punkty 

mniej. W gminie istnieją 53 punkty sprzedające alkohol, limit pozwoleń wynosi 60 (oprócz 

piwa).  

 

Członek komisji – Wiesław Zalewski  

zapytał, co się dzieje jeśli limit wyczerpie się, a ktoś np. zechce zainwestować w budowę 

lokalu gastronomicznego.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, że jeśli limit zostaje wyczerpany, to kolejny podmiot czeka w kolejce. 

Natomiast limit pozwoleń dla gastronomii jest liczony oddzielenie.  

 

Członek komisji – Wioletta Żukowska 

zapytała, jak wygląda skala problemu uzależnienia od alkoholu, czy się zwiększyła, czy 

zmniejszyła się. 

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, iż to zależy, jaką miarą mierzyć, gdyż jeśli chodzi o liczbę osób kierowanych 

na leczenie w jednym roku jest dużo, w drugim znacznie mniej. Natomiast jeśli chodzi                        

o przemoc zmniejszyła się w roku bieżącym liczba Niebieskich Kart kierowanych do                   

MOPS-u. Trudno powiedzieć, jakie są tego powody. Generalnie poradnia terapii ma dużo 
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klientów, bo gdy komisja umawia osobę do poradni, to musi ona czekać na pierwszą wizytę 

ok. 10 dni.  

 

Członek komisji – Wioletta Żukowska 

zapytała, który rodzaj alkoholu jest najczęściej kupowany. 

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, że zdecydowanie piwo, najmniejszą sprzedaż zanotowano jeśli chodzi o wino.  

 

Członek komisji – Anna Kaczor 

podkreśliła, iż profilaktyka poprzez streetworking jest bardzo dobrym rozwiązaniem. Jednak                          

w jej opinii dzieciom bardziej wrażliwym brakuje zajęć już w uformowanej grupie z danej 

dziedziny, np. teatralnej czy kabaretowej. 

 

Pani Wiesława Surażyńska 

wtrąciła, że w ramach streetworkingu uczestnicy przygotowują przedstawienia teatralne. 

Ostatnio uczestniczyli w festiwalu międzynarodowym. Próby odbywają się w budynku AGT.  

 

Członek komisji – Anna Kaczor 

wyjaśniła, iż chodzi jej o inne dzieci i zajęcia typowo kulturalne, np. artterapii. Chodzi o to, 

aby osoba zajmująca się sztuką prowadziła zajęcia z różnych dziedzin kulturalnych. 

 

Pani Wiesława Surażyńska 

powiedziała, że z tego co wie, pełnomocnik w przyszłym roku planuje realizować nowe 

programy i szkolić nauczycieli, ponieważ najlepszym systemem profilaktyki są działania 

systematyczne.  

 

Członek komisji – Anna Kaczor 

zaznaczyła, iż takie działania powinny być prowadzone poza szkołą.    

             

Członek komisji – Krzysztof Kempisty             

zapytał, czy w ramach zajęć jest przewidziana gra na instrumentach muzycznych.   

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, że w ramach streetworkingu uczestnicy grają na gitarach i na bębnach. 

Typowej nauki gry na instrumentach nie ma.  

 

Członek komisji – Krzysztof Kempisty             

wtrącił, iż poprzez zajęcia gry na instrumentach można dzieci „zarazić” pasją grania                            

i wówczas będą miały zajęcie.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

wyjaśniła, że każda forma zajęć jest dobra, ale nie każda jest profilaktyką w rozumieniu 

ustawy. Poza tym dzieci muszą posiadać zdolności muzyczne, a zajęcia profilaktyczne winny 

być adresowane do specjalnej grupy zagrożonej patologią.    

 

Członek komisji – Anna Kaczor 

jej zdaniem dziecko nie musi być zdolne muzycznie, chodzi jedynie o działania poprzez 

muzykę.  

 

Członek komisji – Wojciech Rejterada 

podkreślił, iż ponad 100 tys. zł wydatkuje się na świetlice przy szkołach. Zapytał, jak jest tam 

realizowana profilaktyka.  
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Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, że przede wszystkim w świetlicach dzieci spożywają posiłki, przy których 

wykonaniu współpracują. Ponadto dwa razy w tygodniu odbywają się zajęcia 

socjoterapeutyczne dla stałych, potrzebujących grup dzieci młodszych i starszych, które 

zostały  wybrane przez pedagogów i psychologów szkolnych. Zajęcia odbywają się 

codziennie. Dzieci mają możliwość odrobienia lekcji a ponadto zdobywają umiejętności życia 

w rodzinie.   

 

Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński  

zapytał, jak wygląda współpraca z policją, czy komisja dofinansowywała np. zakup 

alkomatów.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, iż w tym roku komisja nie przekazała żadnego dofinansowania. Alkomat był 

zakupiony dwa lata temu, a wcześniej umundurowanie dla patroli rowerowych. Niemniej 

jednak współpraca z policją musi być.  

 

Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński  

poinformował, że na godzinach wychowawczych często są poruszane tematy dotyczące 

uzależnień i  cyberprzemocy. Wskazał, że inaczej dzieci i młodzież słuchają nauczyciela,                      

a inaczej jest, gdy rozmowy prowadzi ktoś z zewnątrz. Poddał pod rozwagę, aby można było 

poprosić kompetentną osobę z poradni, która przeprowadziłaby rozmowę na godzinie 

wychowawczej.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

stwierdziła, iż jest to dobry pomysł, tylko należałoby się umawiać z osobą z poradni                          

z odpowiednim wyprzedzeniem.  

Profilaktyka  najlepiej działa, gdy dotrze się do dzieci, rodziców i nauczycieli.   

 

Członek komisji – Anna Kaczor 

wskazała, że większy nacisk powinien być położony na warsztaty z kompetentną osobą, a nie 

pogadanki i prelekcje. Powinny być działania, z których dzieci i młodzież wyciągną wnioski. 

Trzeba im pokazać, że mogą cos zrobić.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

powiedziała, iż przekaże powyższe uwagi nowemu pełnomocnikowi. 

 

Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński  

dodał, że na spotkaniu powinny być dwie osoby, np. psycholog i osoba, która przeszła 

uzależnienie.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

wtrąciła, iż każda szkoła posiada swój własny program profilaktyczny i własne środki na 

szkolenia. Zatem rada pedagogiczna powinna zgłaszać swoje potrzeby do dyrektora szkoły. Jej 

zdaniem cykliczne programy powinny być prowadzone dla klasy przez całe półrocze.  

 

Członek komisji – Wioletta Żukowska 

zapytała, jak wygląda sytuacja nietrzeźwych kierowców na drogach.  

 

Pani Wiesława Surażyńska 

odpowiedziała, że komisja nie brała udziału w akcjach policji, bo są co do tego mieszane 

uczucia. Stowarzyszenie Producentów i Dziennikarzy Radiowych w Poznaniu organizowało 
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Kampanię Odpowiedzialny Kierowca i zwracało się z prośbą do komisji o zakup pakietu 

informacyjnego. Ponadto rozmawiała z właścicielem szkoły nauki jazdy, który zapewnił, iż na 

każdy kurs jest proszony policjant, który omawia sprawy związane z nietrzeźwością, a 

sytuacja na drogach jest taka jaka jest. Co weekend policja zatrzymuje wielu nietrzeźwych 

kierowców. Jej zdaniem wpływ komisji na trzeźwość kierowców jest niewielki. 

 

Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński  

podziękował Pani Surażyńskiej za udział w posiedzeniu komisji i współpracę w ostatnich 

latach. 

 

 

Komisja wypracowała następujący wniosek: 

 podjąć działania, aby zapewnić specjalistę, który wspomógłby wychowawców klas na 

lekcjach wychowania w zakresie profilaktyki uzależnień. Należy zwrócić uwagę, aby 

były to zajęcia w formie warsztatów, a nie prelekcji i pogadanek. Ponadto warsztaty 

winny odbywać się poza szkołą i warto byłoby zaangażować  w to społeczność 

lokalną. Warto również rozważyć zajęcia dla dzieci i młodzieży o większej wrażliwości 

artystycznej, które nie uczestniczą w przedsięwzięciach w ramach streetworkingu. 

 

Na tym punkt zakończono. 

 

 

Do punktu 3 – Sprawy wniesione. 

 

Przewodniczący Komisji – Jarosław Bagieński 

poinformował, iż wpłynęła odpowiedź na wniosek. 

 

Innych spraw wniesionych nie było. 

 

Na tym punkt zakończono. 

 

 

Do punktu 4 – Wolne wnioski.  

 

Komisja przy 6 głosach za i 2 wstrzymujących przyjęła wniosek, aby zamontować jeden 

lub dwa progi zwalniające na odcinku drogi powiatowej od Kliniki Zdrowia i Urody 

„Goliat” do Szkoły Podstawowej Nr 1 im. Henryka Sienkiewicza w Olecku w miejscu, 

gdzie pozwalają na to przepisy prawa.  

 

Innych wniosków nie zgłaszano. 

 

Na tym punkt i posiedzenie komisji zakończono.  

 

 

     Protokołowała                                                           Przewodniczący Komisji                                       

Małgorzata Adameit                                                         Jarosław Bagieński   


